
Motion till riksdagen 

1989/90:T534 
av Carl Frick (mp) 
Järnväg trafiken i Skaraborgs län 

Bakgrund 

Biltrafiken �tar för mycket stora �kador i det �venska �amhället. Det rör sig 

inte enbart om miljöskador utan ocksa om el! omfallande mänskligt lidande. 

Samhälbko�tnaderna �t r betydande och inom Trafihäkerhetsverket har man 

gjort heritkningar för personskadorna. För 1985 beräknades dc till ca. 15 000 

miljoner p..: r nr. For 1989 kan de beräknas till ca 20 000 miljoner per ar. 

Det är darför viktigt att pa allt rimligt �ä!! se till all kunna min ka vägtrafi

ken� omfauning och i �tällct erbjuda alternativ �om är al!raktiva. 

För all' ara aurakti,·a ma�! e trafiken vara snabb och ha �t or tillgänglighet 

och ha el! konkurrenskraftigt pris. 

Skaraborg� län om i �tora stycken fungerar �om en genomfart för tung 

trafik med alla dc�� negativa verkningar i form av olyckor och miljöförstö

ring ii r i akut behov av en framsynt Firnvägstrafik. Försurningssituationen är 

bc�värand..: och den intensiva trafikens kväveoxidut�läpp gör den ännu 

viirre. Uinct liimnar och<\ betydande bidrag t i Il kvävcHickagen till Vänern 

och Vä�terhavet. Vägtrafiken tilbamman� med jordbruket är �yndarna. 

Viigakandel ma�te min kas kraftigt de närma te aren. 

Miljöpartiet de gröna kräver i �il! Miljöprogram RR: En satsning pa järnvä

garna �a all min\! J()C( av det transportarbete övcr�tigande 10 mil som för 

narvarande utför\ av la�tbilar ska ha överföm till järnväg. ena�! 1995. Sena� t 

:lr 2000 :-ka delta langväga tran�portarbctc ha överfört� till järnväg. 

God�tran,portcr i latortsmiljö bör ej �ke med dic�eldrivna fordon. 

Privatbili,men min:-kas med 25l'!· fram till 1995. Min kningcn ska ske i lan

det� me'! lit! befolkade om raden. företrädesvis �tur tadsomradena. 

Bcn:-in- och die�eldrift avvecklas i för�ta hand i �törre �läders. tad�kårnor: 

dcb genom körförbud (bilfria innerstäder) och dels genom eldrift. ga�clrift 

etc. för kollektivtrafik. taxi. hyrbilar m.m. inom staden. 

For�kning och ntg�irdcr för mer miljövänliga personbilar. lastbilar och bus

�ar �timukra�. Det kan röra sig om mer miljövänliga drivmedel som vätgas 

eller utvecklande av bättre motortyper. 
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Karlsborgsbanan 

För ett antal ar �edan lades per.ontrafik med järnviig mellan Skövdc och 
Karbborg ner till furman för bu��trafik. Vid nedläggning�tillfirllet tran�por
tcnrdc� pa denna järnvitg 250 000 per�oner per ar. 

Lan�trafikbolaget fick el! statligt stöd på fem miljoner om aret för all driva 
bu<.<.trafik pa �triickan. dc �.k. mutpengarna. 

Redan da vi��te alla inblandade hur det stod till med miljön och de konse
kven<.er �om bili�m och land�vägstrafik har pa miljö och människor. Trob 
delta faltar bc�lutande in�tanser beslut om all lägga ner en miljövänlig tran�
port till förman för en miljövidrig sadan. 

Miljöpartiet dc gröna i Skaraborgs län reagerade mycket �karp! p� delta 
bc�lut och tilbkrcv regeringen i frågan. Regeringen hänvi�adc till Tran�port
radct och de�� utredningar och sa lades per�ontrafikcn ner. 

l el! fungerande �amhälle är det viktigt all ta del av den relevanta informa
tion �om finn� och all göra lflng�iktiga ansvarsfulla bedömningar. 

Det borde vara en ledande princip i vårt amhällc all . e till all vi verkar 
innanför dc ramar �om naturen �äl!er. Sa sker inte idag och det leder till en 
medveten framliebförbrukning till nackdel för kommande generationer. 

Det me� t miljö' an liga kollektivtrafihä!!et är den �parbundna och det blir 
dn\ iktigt all väl ut ny!! ja dc spnr om redan finns �å all �a manga �om möjligt 
läuare kan utnyuja dem. Återuppta persontrafiken på Karlshorg�banan! 

Järnv�igcn mellan Lidköping och Skövdc 

Viigirafiken mellan Lidköping-Skara och Skövde är om fallande och därmed 
kraftigt miljii�kadande och denna träckning är därför mycket lämplig för en 
v�il fungerande järnviig. 

En <.:Idan järnväg an�luter ocksa till järnvägen mellan Skövdc och Karls
borg och pa detta �ä!! skulle det kunna bli en bra tvärförbindebc genom Ska
raborg� län. 

En �adan järnvag�linje . kall ocksa erbjuda transporter som ansluter till 
tag�'n pa jiirnvägcn mellan Stockholm och Göteborg samt på Kinnckulleba
nan. Jarnv�igen <.kall ocha kunna bli en viktig godstransport led. Denna järn
väg ma�te ta� med i den �tora planen för utbyggnad av den spårburna trafi
ken i landet. 

Pendeltagstrafiken 

Genom Skaraborg� liin gar en av landets tunga järnvägslinjer- den mellan 
Stockholm och Göteborg- med goda förbindelser i båda riktningarna. Pa 
linjen stannar man pn el! fåtal ställen och de som bor i anslutning till banan 
har wart att ta taget. De f, r om de vill ta tåget. ta bilen långa vägar till cen
tralorter med begränsade och dyra parkeringar. Delta begränsar viljan att 
utnyttja taget. Ilar man väl sal! �ig i bilen känns det bäure al! ta den hela 
vägen om det iir krar�gligt al! lämna bilen för en tid. 

El! �ä!! att underliilla för medborgarna att ta tåget är att inräl!a pendel
tagstrafik mellan väl valda knutpunkter. Pendeltag som gar i an lutning till 
dc �tora tagen �a all väntetiderna inte blir för langa. För pendeltag måste det 
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finna� enkla biljcmy�tcm. �om an�luter till dem wm finn� i länens övriga 

kolkktivtrafik. 

Dc��a pendeltag �kall �tar111a vid alla de sma �tationcr �om finns l<ing!. ba

nan eller atmin�tone en gang per kommun i dc kommuner �om banan pa se

rar. Pendcltag�trafikcn �kall upprätthållas med en frekvcn� av min�t ett tåg 

per tinunc fran tidig morgon till �en kväll. ucba under lurdagar och !.örtda

gar. Lämplig vagntyp kan ASEA� X l O vara. Pendeltagen måste vara allsidigt 

utru�tade efter�om dc kommer att kunna ta viktiga delar av affär�re�andet 

fram till �nabbtag��tationcrna. 

Aktuella penddtag�<;trltckningar är: 

l .  Falköping-Jönköping-Nässjö 

2. Skövdc-Halbberg 

3. Skövdc-Aiingsns 

�. Lidkiiping-Ska ra-Skövde-Karl�borg 

5. Uddcvalla-Trollhättan-llakantorp-llallsberg 

Speciellt viktiga blir dc��a pendcltag�linjer när SJ under 1990 kommer i gång 

med �nabbtag�trafiken mellan Stuckholm och Göteborg. 

Miljöpartiet de gröna kräver att förutsattningarna för pendeltag�trafik 

inom Skaraborg' län utred\. Därvid skall betoningen ligga pa total �amhälls

ekonomi dar man tar hänsyn till personskadekostnader och miljö�kador. 

Falkoping-Jönköping- iissjö. 

Detta ar en mycket viktig t varförbindelse mellan Skaraborgs län och Sma

land �om ger fin kontakt med �ödra stambanan. 

SkoHk-llalbherg och Skövde-Aiing�a�. 

Dc��a pcnddtag��träckor �kulle öka t�gakandet kraftigt och fungera i 

kombination med dc nya �nabbtagcn. 

Lid ko pi ng-Ska ra-S kiivdc-Karl�horg. 

Denna t värforhindcbc tvärs genom länet. väst-öst. �kulle bli ett fint kom

plement till den nuvarande nord-�yd. Denna pcndeltag�linje kulle fa ett 

�turt trafikunderlag och vara ett verk�amt hot mot de tva kommersiella flyg

plahcr ;,om nu finn<;. 

Udde\·alla-Trollhätt<Jn-l lakantorp-l lalbberg (Södra Vancrnpendcln). 

Dett.l ar en utomordentligt viktig linje för att ge dem �om bor i Bohu�läns 

norra dci<Jr mojlrghct att �nabbt och miljöekonomiskt komma till Stock

holm. Snabbtagen an�luter i Halbberg. Det rör sig om en förlängning och 

förhattring a\ den fina Kinnckullebanan. Denna bana bör kunna fa ett fint 

re cundcrlag med dc �tora rc�andekoncentrationerna fran Trestad�omr, det. 

Flygplaben i Trollh<ittan skulle fä det svart i framtiden och det är en vinst för 

miljon. 

Åtgärder 

För att fiirvcrklign detta mil te regeringen tillsätta en regional trafikutred

ning för Skaraborgs län med yfte att bygga upp och förnya den spnrhurna 

kolkktivtrafikcn i Skaraborgs län sa att den kan fasas in i den nationella pla

nen för trafikpolrtikcn enlrgt dc riktlinjer �om har dragib upp i denna mo

tion. Utrcdnrngen ;,kall omfatta tid�plan och ko�tnadcr för att fullfölja ut

b�ggnndcn. 
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Konsekvenser för Skaraborgs län 

En järnvägsutbyggnad av det slag som beskrivs i motionen kommer att få 
viktiga positiva verkningar för länet. Under lång tid har man i ledande kret
sar uttalat stor pessimism om länets framtid sett ur ekonomisk synvinkel. 
Det skulle bli färre arbetstillfällen m.m. 

En omfattande satsning på miljövänlig infrastruktur blir till ett lyft för hela 
liinet. Snabba och säkra förbindelser ökar kontaktytorna och affärsmöjlighe
terna. De nya linjerna och tågen fordrar kompetent personal, administration 
och kvalificerad service. Av erfarenhet vet vi att väl fungerande spårburen 
trafik verkar gynnsamt på den totala ekonomin. 

Det verkligt betydelsefulla är att länet minskar den totala miljöbelast
ningen till fromrna för innevånarna och deras kassor. Minskade sjukvårds
kostnader är säkra kort för framtiden. 

En väl fungerande spårburen trafik enligt här framlagt förslag bidrar till 
att minska den sociala nedfördelningen på trafikområdet. 

Regional samling för en planerad utbyggnad av den 
spårburna trafiken i Skaraborgs län 

Vi har ett stort ansvar för våra barns och barnbarns framtid. Länet måste 
bli attraktivt att leva och verka i. Den föreslagna satsningen på spårburen 
kollektivtrafik är ett led i ett framtidsinriktat länsarbete. 

För att förverkliga detta fordras det en regional samling. Länsmyndighe
terna kan här spela en avgörande roll för detta arbete. 

Hemställan 

Med hänvisning till det anförda hemställs 
l. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om att regeringen skall tillsätta en regional utredning 
med tids- och kostnadsplan för att säkerställa utvecklingen av den 
spårburna kollektiva trafiken i Skaraborgs län på sätt som motiveras 
och visas i motionen, 

2. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tionen anförts om att persontrafiken på Karlsborgsbanan skall sättas 
i gång igen. 

Stockholm den 22 januari 1990 

Carl Frick (mp) 

Mot. 1989/90 
T534 

30 


